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Одним из важных факторов развития  религиозной ситуации в современной Беларуси 

является процесс десекуляризации. В стране происходит трансформация, которая  в той 

или иной степени охватывает все сферы жизни. Трансформационные процессы имеют 

радикальный характер, поскольку осуществляется смена основополагающих схем 

мировосприятия и поведения. Одним из факторов изменений является процесс 

десекуляризации, что в наших условиях означает прежде всего  преодоление последствий 

проводимой в Советском Союзе жесткой атеистической политики. 

Цель статьи – анализ процесса десекуляризации в современной Беларуси с учетом 

национальной культурной и конфессиональной специфики. 

Материал и методы. Материалом исследования является десекуляризация как часть 

процессов трансформации в современном белорусском обществе. Использованы методы 

проблематизации, компаративный, концептуального анализа. 

Результаты и их обсуждение. Рассмотрена социокультурная специфика процессов 

десекуляризации в современной Беларуси, обусловленных поликонфессиональной 

религиозной ситуацией. Выделены виды десекуляризации: политическая, культурная, 

мировоззренческая. Наибольшее значение имеет мировоззренческая десекуляризация, так 

как она связана с изменением основных схем восприятия. Она же является и наиболее 

проблемной в современной Беларуси, поскольку эволюция мировоззрения требует 

определенных усилий и времени. 

Заключение. Десекуляризация в нынешней Беларуси представляет долговременный 

процесс. В отличие от секуляризации она не может носить абстрактного характера 

некой идеологической программы и должна соотноситься с имеющейся культурной 

традицией. Процесс десекуляризации предполагает осмысление и актуализацию 

национального культурного своеобразия и тем самым способствует содержательному 

наполнению независимости Беларуси. 
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One of the important factors in the development of the religious situation in modern Belarus 

is the process of desecularization. A transformation takes place in the country, which in one way 

or another covers all spheres of life. Transformational processes are radical in nature, as the 

fundamental patterns of world perception and behaviour change. One of the factors of the 

change is the process of desecularization, which in our conditions means, above all, overcoming 

the consequences of the rigid atheistic policy pursued in the Soviet Union. 

The purpose of the article is to analyze the process of desecularization in modern Belarus, 

taking into account national cultural and confessional specificity. 

Material and methods. The material of the study is desecularization as a part of the 

transformation processes in modern Belarusian society. Methods of problem stating, the 

comparative and the conceptual analysis were used. 



Findings and their discussion.  The social and cultural specificity of the processes of 

desecularization in modern Belarus is considered. It is conditioned by a multi-confessional 

religious situation. The types of desecularization are distinguished: political, cultural, world 

outlook. The most important for us is the world outlook desecularization, since it is connected 

with the change in the basic schemes of perception. It is also the most problematic in modern 

Belarus, as changing the outlook requires certain efforts and time. 

Conclusion. Disecularization in modern Belarus is a long-term process. Unlike 

secularization, it can not have an abstract character of an ideological program and must be 

correlated with the existing cultural tradition. The process of desecularization presupposes the 

comprehension and actualization of our cultural identity and thereby contributes to a meaningful 

filling of the independence of Belarus. 
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